
مدیرعامل آزادراه اعلام کرد

تردد خودروها 
در مسیر رفت آزادراه تهران-شمال از شنبه 
مدیرعامل شــرکت آزادراه تهران – شمال گفت: مسیر رفت 

آزادراه تهران – شمال از شنبه زیر بار ترافیکی می رود.
به گزارش ایســنا، سعید شهسواری دیروز در جمع خبرنگاران درباره 
آزادراه تهران- شمال اظهار کرد: باند اول فاز رفت آزادراه تهران- شمال، از 
شنبه زیر بار ترافیکی می رود. این آزادراه می توانست زودتر هم بهره برداری 
شــود اما مدیرعامل بنیاد تاکید داشت وقتی زیر بارترافیک برود که کل 
عملیات اجرایی انجام شــده باشد و اکنون با انجام شدن اقدامات ایمنی، 

این بهره برداری صورت می گیرد.
وی  درباره ســرعت مجاز در این مســیر گفت: طراحی مســیر برای 
سرعت ۱۰۰ کیلومتر انجام شده است. در حال حاضر با هماهنگی پلیس 
راه درنواحی روباز ســرعت مجاز ۸۰ کیلومتــر و در تونل ها ۷۰ کیلومتر 

تعیین شده است.
مدیرعامل شرکت آزادراه تهران- شمال افزود: ساخت منطقه دو این 
آزادراه را طوری طراحی کردیم که امکان تردد برعکس هم در آن وجود 
دارد. منطقه دو در حال حاضر به صورت جنوب به شمال است اما طراحی 
آن طوری انجام شده که با نصف علائم و جت فن ها به صورت دوطرفه قابل 
استفاده باشد.بنابراین در ایام پیک و در صورت اعلام پلیس راهور می توان 
محور را به صورت برعکس و از شمال به جنوب هم مورد بهره برداری قرار داد.

شهسواری درباره مبلغ عوارض آزادراه تهران- شمال نیز گفت: درحال 
حاضر نرخ عوارض منطقه یک، ۳۸ هزار و تونل البرز ۵۰ هزار تومان است و 
نرخ عوارض منطقه دو هم در همین حدود است. البته بعد از افتتاح منطقه 
دو و یکپارچه شدن مسیر، تمامی مبلغ عوارض باید در ابتدای محل عوارضی 
گرفته شود. وی  با بیان این که در این مدت مهم ترین  مشکل جاده چالوس 
ریزش ترانشه و بهمن بوده است، اظهار کرد: در آزادراه تهران- شمال تمام 
نقاطی که احتمال ریزش بهمن بود شناسایی و کل نقاط مسیر ایمن  سازی 
شده است. ایمنی این آزادراه هم در حدی است که از زمان بهره برداری از 

منطقه یک تا کنون یک تصادف منجر به فوت ثبت نشده.
مدیرعامل شــرکت آزادراه تهران-شــمال افزود: اگر کاهش سوانح 
رانندگی، کاهش مصرف ســوخت و کاهش زمان سفر را در نظر بگیریم 

قطعا عبور از آزادراه برای مردم بسیار باصرفه است.
شهسواری درباره ســهم دولت از ساخت این آزادراه توضیح داد: ۶۰ 
درصد سرمایه گذاری  بنیاد از محل اراضی دولت بوده که قرار بود در اختیار 

بنیاد قرار گیرد اما تا امروز یک ریال هم از این اراضی عایدی نداشتیم.

معاون اقتصادی وزارت ورزش اعلام کرد

صادرات 30 میلیون دلاری 
تولیدات ورزشی ایران 

معاون مرکز مشارکت ها و اقتصاد وزارت ورزش و جوانان 
گفت: ایران در سال گذشته ۳۰ میلیون دلار صادرات کالاهای 
ورزشی داشته است که می توان آن را تا ۱۲۰ میلیون دلار 

ارتقا داد.
به گزارش ایرنا، علیرضا کلانتری با بیان این که ایران در ســال 
گذشــته ۳۰ میلیون دلار صادرات کالاهای ورزشی داشته است، 
افزود: با برنامه ریزی دولت در اقتصاد ورزش، رقم فعلی را می توان 

تا ۱۲۰ میلیون دلار ارتقا داد.
او با بیان این که اشتغال صنعت تولید لوازم ورزشی اکنون ۱۵۰ 
هزار نفر است، افزود: این آمار را با تولید کالای داخلی تا ۳۵۰ هزار 
نفر در این صنعت ارتقا خواهیم داد، ضمن این که ۵۰ هزار میلیارد 
تومان تولیدات ورزشی در کشور داریم که با وجود برنامه ریزی دولت 

این آمار تا ۱۵۰ هزار میلیارد تومان قابل افزایش است.
معاون مرکز مشارکت ها و اقتصاد وزارت ورزش و جوانان با  اشاره 
به ظرفیت تولید کالاهای اساسی در ورزش، ادامه داد: فقط بازار توپ 
کشور ۱۲۰۰ میلیارد تومان است و ۸۶ درصد توپ وارداتی به کشور از 
مبادی غیررسمی است. می توانیم با تولید داخلی جلوی واردات آن را 
بگیریم و در مقابل تولید و  اشتغال داشته باشیم و این اقدامات ظرفیت 
ویژه ای برای توســعه ایجاد می کند. کلانتری با بیان این که یک هزار 
نوع تولیدات ورزشی کشور تا سه هزار قلم قابل افزایش است، افزود: 
شــش هزار کالای ورزشی در کشور مصرف می شود. در عمل صنعت 
ورزش کشور جایگاه خود را پیدا نکرده زیرا این صنعت فرابخشی است. 
او ادامه داد: ایران درتولید ناخالص داخلی رتبه ۲۱ دنیا محسوب 
می شود و تلاش می کند از اقتصاد نفتی به سمت بدون نفت حرکت 
کند. لذا باید همه ظرفیت ها را در همین راستا فعال کرد که یکی 
از این ظرفیت ها که می تواند اشتغال خوبی هم ایجاد کند، تولیدات 
ورزشی است. باید توجه داشت که فقط دو کشور ترکیه و پاکستان 
در منطقه خاورمیانه تولیدات ورزشی دارند و مابقی کشورها بیشتر 

مصرف کننده هستند.

رئیس جمهور روسیه:

اعضای شانگهای
 از جایگزین های دلار استفاده کنند

اعضای سازمان همکاری شانگهای به ویژه چین و روسیه دلار 
را کنار گذاشته و با سایر کشورها به ویژه کشورهای عضو سازمان 

همکاری شانگهای با یوان و روبل دادوستد کنند.
به گزارش رسانه ها، ولادیمیر پوتین، رئیس جمهور روسیه، در جریان 
ســخنرانی در نشست مجازی سازمان همکاری شانگهای بر افزایش چند 
برابری تجارت این کشــور با کشورهای سازمان همکاری شانگهای با یوان 
و روبل تأکید کرد. او تصریح کرد که روسیه، دلار آمریکا را به طور کامل 
کنار گذاشــته و در حال تسویه حساب خود با چین با روبل و یوان است 
و سایر کشورهای عضو ســازمان همکاری شانگهای را تشویق می کند تا 

پرداخت های خود را با این دو ارز تسویه کنند. 
رئیس جمهور روســیه گفت که همکاری تجاری و اقتصادی روســیه 
و چین در حال گســترش اســت و در حال حاضر بیش از ۸۰ درصد از 

تسویه حساب ها بین دو کشور به روبل و یوان انجام می شود.
پوتین تاکید کرد: روسیه به تقویت روابط با کشورهای عضو سازمان 
همکاری شانگهای ادامه خواهد داد. تجارت بین روسیه و کشورهای سازمان 
همکاری شــانگهای در سال گذشته بیش از ۳۷ درصد افزایش یافت و به 
رکورد ۲۶۳ میلیارد دلار رســید. در ژانویه تا  آوریل سال جاری میلادی، 
نیز ۳۵ درصد دیگر افزایش یافته اســت. گفتنی اســت، در نشست اخیر 
که عملًا به رهبری هند برگزار شــده ایران هم به عضویت کامل سازمان 

همکاری شانگهای درآمد.

برآورد جدید سازمان برنامه و بودجه 
از تثبیت نرخ دلار تا پایان سال

بر اساس مدل  سازی جدید ســازمان برنامه و بودجه که 
براساس مفروضات فعلی اقتصاد ایران انجام شده است، نرخ 
ارز در سال ۱۴۰۲ حداکثر ۵۲ هزار تومان پیش بینی شده است.

محمد جعفری، رئیس امور اقتصاد کلان سازمان برنامه و بودجه در 
گفت وگو با خبرگزاری تسنیم، درخصوص گزارش غیررسمی سازمان 
برنامه و بودجه که برای سال ۱4۰۶ پیش بینی های نامتعارف برای نرخ 
ارز مطرح کرده بود، گفت: این گزارش براساس یک مدل  سازی در سال 
۱۳99 انجام شــده بود اما باید توجه داشت که این گزارش براساس 
ســناریوی فروش ۲۰۰ هزاربشکه ای نفت تدوین شده بود و با تغییر 

این فروض نتیجه تغییر پیدا کرد.
او افزود: این میزان فروش کمترین رقم فروش نفت طی سال های 
اخیر اســت که در ســال ۱۳99 رخ داد طبیعتاً با تغییر این فروش 
پیش بینی ها تغییر پیدا خواهد کرد. در زمان حاضر مجموع فروش نفت 
و میعانات نزدیک دو میلیون بشکه در روز است بنابراین با توجه به این 
میزان صادرات نفت و میعانات گازی پیش بینی ها متفاوت خواهد شد.
رئیس امور اقتصاد کلان سازمان برنامه و بودجه در پاسخ به سؤالی 
در مورد پیش بینی های جدید این سازمان گفت: براساس مدل  سازی 
جدیدی که براساس شرایط کنونی انجام شده است نرخ ارز در سال 
۱4۰۲، حداکثر ۵۲ هزار تومان است. خروجی مدل تهیه شده نشان 
می دهد در سال ۱4۰۶، قیمت ارز یک سوم نرخ گزارش قبلی خواهد 
بــود. البته یک ضریب خطای حدود پنج درصدی را نیز باید در این 
خصوص در نظر گرفت. باید در نظر داشت که این محاسبات با ادامه 
شرایط کنونی تحریم ولیکن افزایش بهره وری و اجرای الزامات رشد 

هشت درصدی و مهار تورم انجام شده است.
نگاهی اجمالی به تغییر وضعیت اقتصادی کشور

گفتنی است، در روزهای اخیر و براساس یک مدل  سازی در سال 
۱۳99 ، پیش بینی هــای عجیب و غریبی از نرخ تورم و دلار تا پایان 
ســال انجام گرفت که بدون در نظر گرفتن تغییر وضعیت سیاسی و 

اقتصادی کشور در شرایط فعلی است.
دولــت روحانی همه چیز حتی آب خــوردن مردم را به برجام و 
FATF گــره زد و در نتیجه طبق آماری که ۱۱ مرداد ۱4۰۰ ، محمد 

نهاوندیان، معاون اقتصادی رئیس جمهورسابق داد، رشد اقتصادی سال 
99 به میزان ســه و شــش دهم درصد و بدون نفت دو و نیم درصد 
اعلام شد. البته در گزارش معاون اقتصادی رئیس جمهور سابق به رشد 
اقتصادی ارائه شــده توسط مرکز آمار اشاره نشده بود. مرکز آمار نرخ 
رشد اقتصادی ســال 99 را صفر اعلام کرده بود. این در حالی است 
که رشــد اقتصادی در دو سال اخیر حدود چهاردرصد بوده است که 

از نظر اقتصاددانان به معنای خروج کشور از شرایط رکودی است.
طبق جدول معاونت اقتصادی رئیس جمهور ســابق »نرخ تورم 
سال 99 از سوی بانک مرکزی 4۷ و یک دهم درصد و از سوی مرکز 
آمار ۳۶ و هشت دهم درصد گزارش شده بود. میان آمارهای این دو 
نهاد اختلاف فاحش بیش از ۱۰ درصد وجود داشــت. تورم سال 99 
در حالی به این نرخها رسید که ارز 4۲۰۰ تومانی هم وجود داشت.

این در حالی است که تورم سالانه در دو سال اخیر ۳9 و 4۶ و نیم 
درصد بوده است و باید توجه داشت که تورم سال ۱4۰۱ تحت تاثیر 
حذف ارز ترجیحی بود. البته بر اســاس اعلام مرکز آمار ایران، تورم 
نقطه به نقطه خرداد ۱4۰۲ در مقایسه با ماه قبل، ۱۲ درصد کاهش 
یافت. این مسئله چشم انداز مثبتی از کاهش نرخ تورم سالانه می دهد.

معاون اقتصادی دولت ســابق اعلام کرده است:»صادرات نفتی 
در ســال 99 بالغ بر ۱۸ میلیارد و ۳۰۷ میلیون دلار و غیر نفتی ۲۷ 
میلیارد دلار بوده است اما بر اساس گزارش ها صادرات نفت ایران در 
سال گذشته به حدود 44 میلیارد دلار و در پنج ماهه سال میلادی 
فعلی به ۱۸ میلیارد دلار رسیده است یعنی معادل کل صادرات نفتی 
در ســال 99. صادرات غیر نفتی هم به ۵۳ میلیارد و ۵۰۰ میلیون 

دلار رسیده است.
جهش صادرات نفتی و غیر نفتی کشور محصول معطل نکردن 
کشــور به اراده آمریکا در برجام و FATF است. ارتقا و احیای روابط 
با همســایگان، عضویت در سازمان شــانگهای، احیای ظرفیت های 
راکــد و تعطیل تولید داخلی و ارتقای بخش های فعال که رشــد 9 
و نیــم درصدی بخش صنعت را رقم زد، جهش در صادرات نفت به 
نزدیک دو میلیون بشکه در روز، شروع ساخت بیش از یک میلیون 
و ۳۰۰ هزار واحد مســکن ملی با وجود همه کارشکنی های درون و 
بیرون دولت از جمله تلاش های دولت سیزدهم برای بهبود وضعیت 
اقتصاد کلان اســت که با کمی تدبیر و نظارت، در بخش های خرد 
هم تاثیرگذار خواهد بود. بنابراین، ارائه پیش بینی برای سال ۱4۰۲ 
بر اساس داده های سال 99 صرفا به بی اعتباری افراد ارائه دهنده این 

پیش بینی ها منجر می شود.

اقتصادی
صفحه ۴
پنج شنبه ۱۵ تیر ۱۴۰۲
۱۷ ذی الحجه ۱۴۴۴ - شماره ۲۳۳۴۱

کمپانــی  ســند  و  ســبز  بــرگ 
 TU5 خودرو ســواری پژو پــارس
58 ن   972 پــاک  شــماره   بــه 
ایران 14 به رنگ ســفید روغنی 
موتــور  شــماره  و  مــدل 1395 
164B0117667 و شماره شاسی 
NAAN11FEXGH740459 مفقود 
شــده و از درجــه اعتبــار ســاقط 

می باشد.

مشــخصات  کارت  و  ســبز  بــرگ 
 LX-EF7 خــودرو ســواری ســمند
بــه شــماره پــاک 365 ی 48- 
ایران 34 به رنگ ســفید روغنی 
موتــور  شــماره  و  مــدل 1401 
147H0630566 و شماره شاسی 
NAACR1HE9NF130431 مفقود 
شــده و از درجــه اعتبــار ســاقط 

می باشد.

برگ ســبز و ســند کمپانی خودرو 
کامیونــت ون نیســان 2400 بــه 
شماره پاک 616 ج 14- ایران 81 
به رنگ آبی روغنی مدل 1380 و 
شــماره موتــور Z24157166 و 
 PL140C56943 شماره شاســی
مفقــود شــده و از درجــه اعتبار 

ساقط می باشد.

برگ ســبز خودرو ســواری سایپا 
تیبا به شــماره پــاک 519 ی 16 
ایران 34 به رنگ ســفید روغنی 
موتــور  شــماره  و  مــدل 1400 
M15/9388161 و شماره شاسی 
 NAS811100 M5776158
مفقــود شــده و از درجــه اعتبار 

ساقط می باشد.

ســند کمپانی خودرو ســواری پژو 
405GLX-XU7-CNG به شــماره 

ایــران 34   پــاک 444 ی 12- 
بــه رنــگ نقــره ای متالیــک مدل 
ر  تــو مو ه  ر شــما و   1 3 9 9
124K1440267 و شماره شاسی 
NAAM11VE8LK566739 مفقود 
شــده و از درجــه اعتبــار ســاقط 

می باشد.

آگهی های

مفقودی

سخنرانی
عید سعید غدیر که از او به عنوان عیدالله الاکبر یاد می کنند 
روزی اســت که حضرت رســول )ص( حضرت علی)ع( را به 

جانشینی خود از طرف خدا معرفی فرمودند.
بــه همین مناســبت در مســجد امام صــادق)ع( واقع در اقدســیه 
شــمیران در تاریخ پنج شــنبه ۱۵ تیرماه بعد از اقامــه نماز مغرب و 
 عشــاء مراسم جشــن باشــکوهی برقرار است ســخنران این مراسم 

 حجت الاسلام والمسلمین فرقانی خراسانی 
می باشند.

ابراهیم نیک صفت امام جماعت مسجد

جدول نرخ سکه ، ارز و بورس
قیمت بازار )به تومان(نوع سکه

۲۸/۸۵۰/۰۰۰سکه تمام طرح جدید
۲۵/۵۵۰/۰۰۰سکه تمام طرح قدیم

۱۵/۷۰۰/۰۰۰نیم سکه
۱۰/۷۰۰/۰۰۰ربع سکه

۶/۳۵۰/۰۰۰گرمی
۲/۳۷9/۰۰۰هر گرم طلای ۱۸ عیار

نوع ارز
4۱/۲۵۸دلار)توافقی(
44/9۷۶یورو)توافقی(

۵9/۱۷۵پوند
۱/9۱۰لیر ترکیه

۱۳/۶۰۰درهم امارات
۳۶,۵۰۰دینار عراق

بورس
۲/۲۰۲/۶۵۶شاخص کل بورس تهران

۷۷۶/۱۷۷شاخص هموزن

در گفت وگوی نماینده مجلس با کیهان بررسی شد

الزام قانون ثبت رسمی معاملات اموال غیرمنقول 
و مزیت های آن

دو نماینده مجلس ســلب اعتبار از اسناد 
عــادی را گره گشــای مشــکلاتی همچون 
زمین خواری و راه گشای مواردی چون مالیات 
مسکن دانستند و ابراز امیدواری کردند تا این 

قانون هرچه سریع تر ابلاغ شود.
مهدی طغیانی، سخنگوی کمیسیون اقتصادی 
مجلس شورای اسلامی در گفت و گو با کیهان درباره 
الزام قانون ثبت رسمی معاملات اموال غیرمنقول 
و مزیت های آن گفت: معاملات مســکن را باید از 
بقیه معاملات غیرمنقول مثل املاک و واحدهای 
مسکونی و غیره متمایز کرد. از جهت فقهی همه 
اینها را یک بیع محســوب می کنند. یعنی از یک 
خرید جزئی تا خرید و فروش ملک، بیع محسوب 

می شود.
او افزود: در قانون الزام به ثبت اسناد غیرمنقول، 
قانونگذار الزام کرد که همه اموال غیرمنقولی که خرید 
و فروش می شوند باید ثبت رسمی شوند. یعنی بعد 
از گذشت مدتی عملا آن اسناد عادی که بین افراد 
نوشــته و تبادل می شــد حالا چه از طریق نوشتن 

شخص سومی و غیره ، باطل می شد.
سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس ادامه داد: 
فقهای شورای نگهبان با این استدلال که این داد و 
ستد بیع است و نمی شود از اعتبار ساقط کرد، قانون 
الزام به ثبت اســناد غیرمنقول را تایید نکردند و دو 
بار به مجلس بازگشت دادند. در حالی که بین خرید 
و فروش های مربوط به مسکن با خرید و فروش های 

جزیی دیگر باید تمایز قایل بود. 
طغیانی افزود: یعنی حجم این داد و ستدها مثل 
مســکن آن قدر بزرگ است که می تواند زندگی یک 
نفــر را از بین ببرد. خیلی از افراد در جامعه هم اگر 
معاملات شــان به دلیل عدم ثبت، عدم تعیین حد و 
حدود به شکل قانونی، عدم وجود استانداردهای لازم 
یا عدم شفافیت و در نظر نگرفتن دقت های لازم در 
معامله به مشــکل برسند می تواند زندگی آنها را به 

خطر بیندازد.
او تصریــح کرد: درنتیجه قانونگذار افراد را ملزم 
کرد تا معاملات شان ثبت رسمی شود. شورای نگهبان 
هم با همان استدلالی که عرض کردم یعنی همه این 

داد و ستدها بیع است و نمی شود از اعتبار ساقط کرد 
دو بار به مجلس برگرداند.

اسناد عادی؛ یک مانع مولد سازی اموال
سخنگوی کمیســیون اقتصادی مجلس افزود: 
مجلــس هم از باب همین مصلحتی که در فرمایش 
اخیر آقا بود که فرمودند این قضیه جزو مصلحت های 
امروز اســت روی آن تاکید دارد. انبوه پرونده هایی 
که در دستگاه قضایی برای همین موارد این شکلی 
یعنی اســتاندارد نبودن، نبود دقت کافی در معامله ، 
اختلافات و سوءاســتفاده هایی که در این معاملات 
رخ می دهد حجم عظیمی از پرونده ها را در دستگاه 

قضایی شکل داده است.
طغیانی ادامه داد: درواقع انرژی بســیار زیادی 
از مــردم به جای این که صرف تولید و اســتفاده از 
دارایی ها به شــکل مولد شــود صرف رفت و آمد به 
دادگاه می شود. ضمن این که اموال و دارایی ها معطل 
می شود. گاهی به عنوان مثال برخی اوقات یک ملک 
و به خصوص یک واحد تولیدی سالها معطل می ماند 
و تا زمانی که مشــکل در دادگاه حل شود از چرخه 
اقتصاد کشــور خارج می شود و کارگاهی که بر سر 
آن دعواســت دیگر نمی تواند یک محل تجارت و به 

ویژه اشتغال زایی چند جوان باشد.
او افزود: بیش از ســه سال از تصویب این قانون 
در مجلس می گذرد و فرمایش آقا، اکنون نویدبخش 
این است که این گره در مجمع تشخیص مصلحت 
نظام باز می شود. امیدواریم بزودی این قانون مترقی 
از مجمع خارج و ابلاغ شود تا بتواند مشکلات کنونی 

را حل کند.
سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس درخصوص 
رفع نگرانی کسانی که اسناد عادی دارند گفت: افرادی 
که اسناد عادی دارند نباید نگران باشند چون قانون 
زمان دار است؛ یعنی زمان قابل قبولی، این قانون به 
دارندگان اسناد عادی برای ثبت رسمی داده تا مراجعه 
و اسناد عادی خود را به اسناد رسمی تبدیل کنند.

طغیانی تصریح کرد: بعد از زمان مقرر در قانون 
است که اسناد عادی در محاکم از درجه اعتبار ساقط 
می شود و دیگر کسی نمی تواند با تکیه بر اسناد عادی، 
ادعای مالکیت کند. اکنون سالهاست که بسیاری از 

کشورها به این سمت رفته و برخی کشورها چند دهه 
است که اسناد عادی را کنار گذاشته اند.

دست باز زمین خواران با اسناد عادی
مقابله با زمین خواری یکی دیگر از مزیت های الزام 
قانون ثبت رسمی معاملات اموال غیرمنقول است. 
مجتبی توانگر، عضو کمیسیون اقتصادی مجلس به 
کیهان گفت: اعتبار اسناد عادی در معاملات مربوط 
به اموال غیرمنقــول تاکنون آســیب های فراوانی 
دربرداشته لذا وضعیت فعلی اعتبار اسناد عادی قابل 

تداوم نیست.
او افزود: آســیب های اسناد عادی موجب شد تا 
مجلس برای رفع این خســارات طرح الزام به ثبت 
رســمی معاملات اموال غیرمنقول را کلید بزند که 
در شورای نگهبان و مجمع تشخیص با چالش هایی 
رو به رو شد و در روزهای اخیر با موضع علنی ولی فقیه، 
این موضوع، گره گشایی شــد و امیدواریم زودتر از 
مجمع خارج شود. طرح الزام به ثبت معاملات اموال 
غیرمنقول که حالا در مجمع اســت فواید متعددی 

برای مردم و اقتصاد دارد.
عضو کمیسیون اقتصادی مجلس ادامه داد: اعتبار 
سند عادی این اجازه را می دهد که تصرفات و تغییر 
کاربری غیرقانونی زمین خواران، قابلیت انجام و ارزش 
معاملــه پیدا کنند. علاوه بر ایــن، با توجه به فقدان 
بانک اطلاعاتی و ســابقه ثبت معاملات در معاملات 
غیررســمی، امکان ردیابی زمین خوار اصلی و اولیه 

بسیار دشوار و تا حدودی غیرممکن است.
توانگر افزود: حتی در صورت شناسایی زمین خوار 
اولیــه، با توجــه به قابلیت جعل در اســناد عادی، 
زمین خوار می تواند با تنظیم سند عادی جعلی به نام 
افراد فوت شده یا مجهول الحال از مجازات بگریزد. در 
واقع حذف ایجاد بستر زمین خواری یکی از مهم ترین 

فواید این طرح است.
تنها راه شناسایی و اعمال دقیق مالیات مسکن

او دربــاره دیگرمزایای این قانــون گفت: ثبات 
مالکیت دولت از دیگر مزایای این قانون است. یکی 
از آثار مخرب اعتباردهی به اسناد عادی در معاملات 
اموال غیرمنقول، تزلزل حقوق مالکیت است. همواره 
این خطر وجود دارد که افرادی با در دســت داشتن 

ســند عادی درخصوص یک ملک یا زمین، ادعایی 
مطرح نموده و موجب ابطال ســند مالکیت و زوال 
مالکیت دارنده سند رسمی شوند. این خطر موجب 

عدم استحکام مالکیت اشخاص و دولت است.
عضو کمیســیون اقتصادی مجلــس ادامه داد: 
مزیت دیگر امکان اعمال حاکمیت و سیاست گذاری 
در زمینه اراضی اســت. به عنــوان مثال، حاکمیت 
قصد داشــته باشــد نوع خاصی از مالیات را نسبت 
به ســوداگری در بخش مسکن یا نسبت به برخی از 
املاک به دلیل ارزش یا محل جغرافیایی آنها اعمال 
نماید. در این جا به دلیل این که اســناد عادی در این 
خصوص به وفور وجود داشته و اعتبار قانونی دارند، 

امکان وضع این سیاست وجود ندارد.
توانگر تاکید کرد: از جمله سیاست های لازم برای 
جلوگیری از سوداگری در حوزه مسکن وضع مالیات 
در این حوزه است. تنها راه شناسایی و اعمال دقیق 
این مالیات هم عدم اعتبار اسناد عادی است وگرنه 

این مالیات قابلیت اجرایی نخواهد داشت.
گفتنی اســت، هم اکنون اســناد عادی از نظر 
حقوقی معتبر و قانونی اســت. درنتیجه افرادی که 
مبادرت به تصرف اراضــی دولتی، عمومی یا منابع 
طبیعــی می کنند ایــن امکان را دارنــد که اراضی 
متصرفی را با سند عادی به دیگران فروخته یا پس از 
تغییر کاربری، اقدام به نقل وانتقال آنها کنند. همچنین 

زمینه زمین خواری را فراهم می کند.
درهمین ارتباط، رهبر انقلاب در دیدار با مسئولان 
قوه قضائیه کشــور، معاملات غیررسمی اموال غیر 
منقول را از منشأهای بزرگ فساد خواندند و بر سلب 
اعتبار از این اسناد تاکید کردند: »خیلی از فسادها در 
مورد اموال غیرمنقول، از همین معاملات غیر رسمی 
و معاملات عــادی به وجود می آید؛ باید جلوی این 
گرفته بشــود و واقعاً این جوری است که اگر حالا به 
فرض از دیدگاه شورای محترم نگهبان یک  اشکالی 
هم این قانون مجلس داشــته باشد مصلحت قطعی 
نظام و کشور در این است که این قانون دنبال بشود؛ 
یعنی این شــیوه ای که الان رایج است که دو خط 
بنویســند، منتقل کنند و مانند اینها، خودش منشأ 

فسادهای بزرگ است.«

مجری طرح گندم وزارت جهاد کشاورزی خبر داد

تدوین برنامه ۳ ساله برای خودکفایی در تولید گندم
وزارت جهادکشاورزی  گندم  مجری طرح 
گفت: یک برنامه سه ســاله برای خودکفایی 
 پایــدار در تولیــد گنــدم تدوین شــده 

است.
به گزارش ایرنا، »سهراب سهرابی« اعلام کرد: یک 
برنامه سه ساله تولید خودکفایی پایدار تولید گندم 
تدوین شده اســت که امیدواریم با حمایت دولتی 
بتوانیم برای همیشه در محصول گندم خودکفا باشیم.

وی افزود: متوســط عملکرد گندم در کشور با 
برنامه ها و اقدامات حمایتی وزارت جهاد کشاورزی 
با افزایش بهره وری در واحد ســطح افزایش خواهد 
یافت اما به هیچ وجه به دنبال افزایش سطح زیرکشت 
محصول گندم نیستیم که به نظر می رسد با این اقدام 

به خودکفایی برسیم.
مجری طرح گندم وزارت جهاد کشاورزی گفت: 
متوسط عملکرد گندم آبی بین چهار میلیون و ۲۰۰ 
هزار تا چهار میلیون و ۵۰۰ هزار تن اســت و گندم 
دیــم بین یک تا یک میلیون و ۲۰۰ هزار تن که در 
مقایسه با متوسط دنیا عملکرد پایینی نداریم اما در 
مقایسه با کشــورهای توسعه یافته مانند کشورهای 
اتحادیه اروپا عملکردمان پایین است. یکی از دلایل 
عملکرد پایین ایران در تولید گندم، این اســت که 

متوســط بارش های کشور ۲۲۰ میلی متر و متوسط 
بارش های دنیا ۸۵۰ میلی متر است همچنین متوسط 
تبخیر دنیا ۱۰۰۰ میلی متر و متوسط تبخیر کشور 

ما بیش از دو هزار میلی متر است.
ســهرابی ادامه داد: طرح مشترک جهش تولید 
در دیم زارها دو ســال قبل کلید خورد که در سال 
اول یک میلیون و ۳۷۰ هزار هکتار در شش استان 
کشور شروع شد و سال دوم این عدد به دو میلیون 
و ۶۰۰ هزار هکتار در ۱۵ استان کشور رسید. امسال 
نیز چهار میلیون و ۲۰۰ هزار هکتار کشــت در ۲۱ 
استان کشــور در قالب طرح جهش تولید در دست 
انجام اســت و برنامه سال آتی پنج میلیون و ۲۰۰ 
هزار هکتار اجرای طرح جهش تولید در ۲4 استان 
کشور را داریم تا عملکرد تولید گندم را افزایش دهیم. 
او افزود: برای ســال پنجم طرح هم سطح شش 
میلیون و ۵۰۰ هزار هکتار اراضی دیم را هدف گذاری 
کردیم که بتوانیم ۱۰۰ درصد دیم زارهای کشــور را 
تحت پوشــش این پروژه قــرار بدهیم. طبق آمارها 
مجموع اراضی آبی کشــور شــش میلیون هکتار و 
اراضی دیم کشــور شش میلیون و ۵۰۰ هزار هکتار 
است. البته اکنون سطح زیرکشت گندم دیم ما سه 

میلیون و 9۶۰ هزار هکتار است. 

این  گفت:  ایمیــدرو  عامل  رئیس هیئت 
شرکت از ابتدای شروع به کار دولت سیزدهم، 
موفق به تکمیل بیش از ۵۰ طرح و پروژه معدن 
و صنایع معدنی در سراسر کشور شده است.

بر اساس اعلام سازمان توسعه و نو سازی معادن 
و صنایع معدنی ایران )ایمیدرو(، »امیر خرمی شاد« 
با  اشــاره به این که از ابتدای شــروع به کار دولت 
سیزدهم، موفق به تکمیل بیش از ۵۰ طرح و پروژه 
معدن و صنایع معدنی در سراسر کشور شده است، 

افزود: ارزش پروژه های مورد اشــاره به بیش از یک 
میلیارد دلار می رسد که حوزه های مختلف معدن 

و صنایع معدنی را دربر می گیرد.
او ادامــه داد: زنجیره هــای مس، فــولاد، طلا، 
آلومینیــوم و همچنین امــور زیربنایی در بخش 
راه  سازی، برق رسانی، ساخت جاده و پسُت اسکله 
در نقاط مختلف کشــور، جزو مجموعه طرح های 
تکمیل شده از ابتدای دولت سیزدهم بوده است. با 
بهره برداری از این طرح ها بیش از سه هزار نفر اشتغال 

مستقیم و ۱۱ هزار نفر اشتغال غیر مستقیم ایجاد 
شده است.

رئیس هیئــت عامــل ایمیــدرو یادآور شــد: 
شــرکت های گل گهر، ملی مس، چادرملو، تهیه 
و تولیــد مواد معدنــی ایران، فولاد شــرق کاوه، 
فولادشــادگان، گهر زمین و مجتمع های سنگان، 
طلای موته، طلای هیرد و غیره، جزو شرکت ها و 
واحدهای فعال در راه اندازی پروژه های این بخش 

بوده اند.

خرمی شاد به طرح های شاخص این دوره  اشاره 
کرد و گفــت: کارخانه های طلای هیرد، راه اندازی 
دو پست اسکله منطقه ویژه پارسیان، فولادسازی 
قائنات، کنسانتره شماره ۳ گهر زمین، بریکت  سازی 
فولاد شــادگان، واحد اکسیژن فولاد سفیددشت، 
نیروگاه های توسعه معادن و فلزات و تعدادی طرح 
راه  سازی، برق رسانی و آب رسانی به معادن از جمله 
طرح هایی است که در طول فعالیت دولت سیزدهم 

تکمیل شده است.

رئیس هیئت عامل ایمیدرو:

۵۰ طرح معدنی از آغاز دولت سیزدهم تکمیل شده است

مدیر سامانه هوشمند سوخت شرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی از اجرای طرح آزمایشــی عرضه 
ســوخت با کارت بانکی در یک پمپ بنزین شــهر 

تهران خبر داد.
به گزارش ایســنا، محمد صادقی مدیر سامانه هوشمند 
سوخت شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی از اجرای طرح 
آزمایشی عرضه سوخت از طریق کارت بانکی در یک جایگاه 
شهر تهران خبر داد و افزود: در مرحله نخست، این طرح در 
یک جایگاه به صورت پایلوت در شهر تهران اجرایی می شود 
و در صورت آماده بودن بســترها و دریافت مجوزها و انجام 
مراحل خوداظهاری از ســوی افراد، به سمت عرضه بنزین 
سوپر با کارت مغناطیسی در دیگر جایگاه ها خواهیم رفت.

وی با  اشاره به این که عرضه بنزین سوپر فعلًا از طریق 
کارت آزاد انجام می شود، تأکید کرد: در حوزه توزیع سوخت 
نرخ اول، بســتر ارتباطی ما باید آنلاین )برخط( باشد و اگر 
برخط نباشد، قطعاً اســتفاده از کارت بانکی چالش برانگیز 

است.
مدیر ســامانه هوشمند سوخت شــرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی گفت: برای استفاده از کارت بانکی در توزیع 
سوخت نیاز به اتصال به شبکه شتاب وجود ندارد و افرادی که 
کارت بانکی دارند مانند طرح هدفمندی یارانه ها یک شماره 
حساب در دسترس به عنوان کارت سوخت معرفی می کنند.

صادقی افزود: ســامانه هوشمند ســوخت یک شبکه 
مستقل از سایر ســامانه ها است که هیچ ارتباطی با پایگاه 
داده دیگر سامانه ها ندارد و فقط از کارت بانکی، برای توزیع 
سوخت استفاده می شــود. سامانه هوشمند سوخت مزیت 
آفلاین بودن را دارد که سایر این کارت ها این مزیت را ندارند 
و هیچ کدام از اینها به طور کامل جایگزین کارت هوشــمند 

سوخت نخواهد شد.
او تصریح کرد: بسیاری از جایگاه های سوخت در نقاط 
دورافتاده هستند که با توجه به آفلاین بودن سامانه هوشمند 
سوخت امکان توزیع سوخت در صورت قطعی هم وجود دارد 
اما با توجه به آنلاین بودن شــبکه بانکی، در صورت قطعی، 
جایگاه  غیر عملیاتی می شود و به همین دلیل فعلاً تنها توزیع 
بنزین سوپر از طریق کارت بانکی در دستور قرار گرفته است.

مدیر ســامانه هوشمند سوخت شــرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی، امکان کپی برداری از کارت های بانکی را 
از دیگر موانع این طرح اعلام کرد و افزود: این در حالی است 
که کارت هوشمند سوخت به هیچ وجه امکان  کپی برداری 
ندارد. با این حال توزیع سوخت از طریق کارت بانکی یکی 
از طرح هــای اولویت داری اســت که در حــال پیگیری و 
پیاده  سازی آن هستیم. کدنویسی این طرح در حال اتمام 
اســت و در حال رفع چالش های طرح و هماهنگی با دیگر 

دستگاه ها هستیم.

در پی اقدامات غیرقانونی سلاح ورزی و حامیان شنیده شد

زمزمه ابطال انتخابات ریاست اتاق بازرگانی از سوی شورای عالی نظارت
و  اقدامات غیرقانونی ســلاح ورزی  در پی 
حامیانش شنیده شد که ابطال انتخابات ریاست 
اتاق بازرگانی از ســوی شورای عالی نظارت بر 
انتخابات در حال نهایی شدن است و به زودی 

اعلام می شود.
به گزارش خبرگزاری تسنیم، روز سه شنبه پس از 
انتشار نامه استعفای سلاح ورزی از ریاست اتاق بازرگانی 
ایران، برخی اخبار غیر مستند از حمایت  تعدادی از 
نمایندگان مجلس از حسین سلاح ورزی، رئیس غیر 
قانونی اتاق بازرگانی ایران منتشر شد که بلافاصله از 

سوی آنها تکذیب شد.
این خبر سازی ها در حالی صورت گرفته که دوروز 
بعد از انتخابات پرحاشیه ۲۸ خرداد ماه هیئت رئیسه 
اتــاق بازرگانی ایــران، ۳۰ نماینده مجلس به صورت 
مکتوب از وزیر صمت به عنوان عضو اصلی شورای عالی 
نظارت بر اتاق بازرگانی خواسته بودند در صورت تایید 
تخلفات در مورد حضور غیر قانونی افراد رد صلاحیت 

شده در انتخابات مذکور، ابطال انتخابات اعلام شود.
در این بین بعد از افشای تخلفات مربوط به انجمن 
نظارت بر انتخابات، مطالبه عمومی برای ابطال نتیجه 
انتخابات از سوی شورای عالی نظارت بر اتاق بازرگانی 

شکل گرفت. وزیر اقتصاد هم تصریح کرد که مشخصاً 
در مورد انتخابات اخیر اتاق بازرگانی نظر دولت همان 

نظر دستگاه های نظارتی است.
بر اساس شــنیده ها، ابطال انتخابات ریاست اتاق 
بازرگانی ایران از سوی شــورای عالی نظارت بر اتاق 
بازرگانی در حال نهایی شــدن است و به زودی این 

موضوع به صورت رسمی اعلام می شود.
لازم به ذکر است که نظر وزارت اطلاعات درباره رد 
صلاحیت حسین سلاح ورزی، قبل از روز انتخابات و از 
طریق مکاتبه رسمی حراست وزارت صمت به اطلاع 

انجمن نظارت بر انتخابات اتاق بازرگانی رسیده بود.
در تازه تریــن اتفاقــات نیز علیرضــا پیمان پاک، 
دبیر شورای عالی نظارت بر اتاق بازرگانی ایران با  اشاره 
به نامه رئیس انجمن نظارت برانتخابات اتاق بازرگانی به 
وزیرصمت، اظهار داشت: هیچ گونه نامه ای در تاریخ ۲۷ 
خردادماه سال جاری به سامانه دبیرخانه وزارت صنعت، 
معدن و تجارت و دبیرخانه شورای عالی نظارت بر اتاق 
بازرگانی مبنی بر درخواست انجمن نظارت برانتخابات 

اتاق برای استفساریه واصل نشده است.
دبیر شــورای عالی نظارت بر اتــاق بازرگانی ایران 
اظهار داشــت: همان گونه که در نامه خود انجمن نیز 

ذکر شده در جلسه اضطراری پایان روز ۲۷ خردادماه 
جهت بررسی چالش ها و اعتراضات وارده به انتخابات، 
رئیس انجمن نظارت نیز در این جلسه حضور داشته و 
نه تنها هیچ گونه اشاره ای به نامه فوق الذکر نداشته اند بلکه 
از طرح این موضوع نیز در جلسه خودداری می کنند که 
خود نشانگر رد ادعای ارسال نامه درخواست استفساریه 

به دبیرخانه شورای عالی نظارت است.
بر اساس این گزارش، »حسین میرمحمدصادقی«، 
رئیس انجمن نظارت بر انتخابــات اتاق های بازرگانی 
روز ۱۱ تیــر ماه در نامه ای بــه »عباس علی آبادی« 
وزیــر صنعت، معدن و تجارت با تاکید بر ادعای خود 
مبنی بر این که هیچ پاســخی به نامه ارسالی انجمن 
نظارت بر انتخابات اتاق  بازرگانی از سوی شورای عالی 
نظارت و مرکز احراز و تایید صلاحیت وزارت اطلاعات 
واصل نشده است، افزود: صبح روز ۲۷ خردادماه نامه 
تنظیمی خطاب به دبیر شورای عالی نظارت و هنگام 
خروج ایشــان از دفترشــان تحویل آقای پیمان پاک 
شد که مراتب این نامه به سرپرست وزارت صمت نیز 

اعلام شده است.
سلاح ورزی اتاق را گروگان گرفت

همچنین مجیدرضا حریری، رئیس اتاق مشترک 

بازرگانی ایران و چین با ابراز این که ســلاح ورزی اتاق 
بازرگانی را به نفع خود گروگان گرفته اســت، افزود: 
آقای ســلاح ورزی در شعبه ۵ دادســرای ناحیه ۳۲ 
پرونده دارند و تفهیم اتهام نیز شــده اند که بخشی از 
آن مربوط به پرونده فســاد در اتاق بازرگانی اســت و 

شاکیان مشخصی دارد.
وی تصریح کرد: این آقا تمام نهادهای رسمی کشور 
شامل مجلس، دولت و نهادهای امنیتی نظام را در افکار 
عمومی زیر سؤال برده است. نهادهای امنیتی نیز که 
برای تأیید صلاحیت ورود ایشــان )به انتخابات اتاق 
بازرگانی( ذی صلاح هستند بر اساس مدارکی که منتشر 
شده مشخص است که صلاحیت او را تأیید نکرده اند.
رئیس اتاق مشــترک بازرگانی ایران و چین تاکید 
کرد: اتاق بازرگانی بخشــی از نظام جمهوری اسلامی 
ایران اســت و همه افرادی که در آن هستند در زمین 
نظام قرار دارند و نمی توانند همزمان اپوزیســیون هم 

باشند.
حریری ادامــه داد: این که رئیس اتاق بازرگانی در 
جلسه ای که رئیس جمهور باشــد راه داده نمی شود، 
نشان دهنده بلاتکلیفی وضعیت است و باعث تضعیف 

اتاق بازرگانی می شود.

در یک پمپ بنزین تهران صورت گرفت

اجرای آزمایشی عرضه سوخت با کارت بانکی


